
Vážení přátelé vítám Vás na dnešním neformálním posezení ,vás 

všech, kteří jste se jakýmkoliv způsobem podíleli na přípravě a pak i 

na vlastní realizaci projektu sraz Bystřanů. Sraz se konal ve dnech 6 až 

8 července 2012 tady na Bystrém, ale jeho příprava směřuje zpátky 

v čase do roku 2010. 

Mnozí z Vás asi neví jak vůbec k těmto setkáním došlo. V našem 

případě je duchovním otcem srazů pan Garba. On byl ten, který se 

poprvé se svými známými zúčastnil setkání někde v Čechách a také 

domluvil první sraz tady na Bystrém. Byli to vlastně sokoli, kteří se na 

začátku nejvíce v dané věci angažovali. V Ohradě stálo pár stanů, 

grilovalo se sele. Takové pěkné pionýrské začátky. 

V té době jsme však také začali uvažovat o tom, že těmto akcím dáme 

patřičný řád a společenský význam. Měli jsme své zástupce 

v orgánech obce. Tam se podařilo přesvědčit nejdříve radní a pak i 

zastupitelstvo obce o smyslu těchto akcí a následné propagaci naší 

obce. V roce 2008 jsme dostali požehnání obecního zastupitelstva 

a poprvé vyjeli na sraz Bystřanů jako oficiální delegace obce Janovice 

a její místní části Bystré. Jeli jsme na Bystré na Slovensko. Obec nám 

poskytla příspěvek 12 000kč jako vnos pořádající obci a už jsme stáli 

na podiu a pronesli slavnostní zdravici za naši obec. Bystré na 

Slovensku je velká a finančně silná obec a podle toho také ten sraz 

vypadal. Byli jsme tím nadšeni, ale také si uvědomovali, že není 

v našich silách něco takového realizovat v našich podmínkách. 

V roce 2010 se sraz konal v Bystrém v Orlických horách, což je obec, 

která se velikostí rovná našemu Bystrému, ale jsou samostatná obec. 

Tam jsme jeli opět jako oficiální delegace, ale už jsme měli 

zkušenosti,už jsme se znali a věděli do čeho jdeme. Tam jsme se už 

zajímali jak se co dělá a jak se dá taková akce připravit v podmínkách, 

které se rovnají těm naším. Sraz se odehrával a areálu přírodního 



koupaliště. Panovalo překrásné počasí a pořadatelé nám připravili 

krásné tři dny. Během celé té akce se tradičně setkají vedoucí 

jednotlivých delegací obcí a dohodnou se, kde se bude konat 

následující setkání. Bylo nám zřejmé, že jsme na řadě my. Trochu 

jsme se bránili,ale po reálné zkušenosti, že to jde i v těchto 

podmínkách jsme se slavnostně zavázali, že v roce 2012 bude setkání 

u nás na Bystrém. Zásadní rozhodnutí padlo. Díky přátelům 

z Orlických hor jsme však už v autobuse cestou domů věděli celou 

kostru setkání. Věděli jsme, že sraz postavíme na recesi, kráse Beskyd 

a umu a zapálení naších občanů. Začaly dva roky příprav. 

Uhelným kamenem byly dva spolky, které u nás působí. Sokoli a 

hasiči. Ti měli nést hlavní tíhu odpovědnosti za celou akci. Proběhly 

společné schůze, které nebyly vůbec jednoduché, ale po každém 

takovém sezení jsme se dostali o kousek dál. Byly vytipovány 

jednotlivé okruhy působnosti a osoby, které za to přímo zodpovídají. 

V průběhu příprav jsme se dostali od písemných záznamů k digitální 

projekci, která byla na úrovni. Všechno mělo svůj postupný vývoj. 

Připravovali jsme se, ale pořád jsme neměli peníze a ani subjekt, 

který by případný dar od OÚ přijal, protože přes sokoly a hasiče to 

nešlo. Nakonec bylo rozhodnuto, že založíme občanské sdružení. Od 

tohoto okamžiku se také začíná projevovat dobročinnost občanů. 

K založení sdružení je třeba mít stanovy, které však musí mít svůj 

právní rámec. Máme právníka, který nám to udělá? Ano máme. 

Peníze za práci nechce. Svoláváme schůzi a schvalujeme  stanovy, 

volíme patřičné orgány, zápis ze schůze a už to putuje na Min. Vnitra. 

Dne 5.12.2011 vstupuje na scénu nový subjekt  - Sdružení občanů 

Bystré. Dne 9.12.2011 si sdružení zakládá běžný účet u FIO banky, bez 

bankovního poplatku, ale také s nulou na straně příjmu. V tuto chvíli 

však již máme partnera pro jednání s právnickými orgány. Tou dobou 

jsme také usilovali o získání dotačního titulu od Krajského úřadu. Kdo 



se v této problematice pohybuje  ví, že prokousat se ke kýžené dotaci 

je administrativně a byrokraticky náročné, nicméně žádost byla 

nakonec přijata. Pak už jen čekáte, jak vaše žádost dopadne u 

schvalovací komise. V konečném výsledku jsme se ocitli jako 

náhradníci a čekatelé, že někdo dotaci nepřijme. Tak se samozřejmě 

nestalo a možných 50 000 tisíc se nerealizovalo. Finanční pokrytí akce 

se tak zúžilo na již obecním zastupitelstvem dne 23.9.2012 

schválených 200 000 Kč. Začátkem roku 2012 nám byly fin. 

prostředky  převedeny na účet a Sdružení občanů Bystré tak mohlo 

začít opravdově fungovat.   

Když už jsme měli peníze na účtě a tím jistotu, následoval další krok, 

kterého se mnozí obávali. Pozvali jsme starosty jednotlivých obcí 

k nám na Bystré na pracovní schůzku a představení našeho 

programu. 20.4.2012 se tak konalo setkání delegací Bystrých a 

domácích pořadatelů v rest. U Toflů. Mnozí z přítomných se obávali, 

že přijedou strojení papaláši, ale realita normálních příjemných lidí je 

vyvedla z omylu. Poseděli jsme dlouho do noci, někteří z hostů se 

museli díky pracovnímu vytížení vracet domů, jiní zůstali a přespali. 

Na náš účet jsme přitom vůbec nesáhli. Útrata, nocležné, snídani bylo 

nabídnuto jako sponsorský  dar různých subjektů. Stalo se normou, že 

občané věnovali, každý dle svého uvážení bez jakéhokoliv nabádání 

organizátorů svou práci zadarmo, jako sponzorský dar. Jiní uhradili 

nějakou placenou službu. Někteří poskytli přímo peníze. Bylo úžasné 

kolik žen a dívek, snad i chlapů doma napeklo ve své režií cukroví, 

koláče a jiné dobroty, které se pak použily k rautu. Večer při hlavním 

programu se snědlo všechno, to znamená, že chutnalo. I to hovoří o 

snaze ukázat hostům naši tradiční pohostinnost. 

Vlastní příprava areálu v Ohradě začala již někdy v úterý návozem 

materiálu. Ve čtvrtek večer již bylo vlastně hotovo a my se plácali po 

zádech jak je to všechno pěkné. Noční větrná smršt´nám však 



ukázala, kdo je tady pánem. Všechno bylo zničené a odpoledne měli 

přijíždět hosté. A opět zvítězila naše vůle, opět jsme si řekli – my to 

dáme. Probíhalo vítání hostů v hasičské zbrojnici, kde byl připraven 

úžasný raut a v Ohradě se došívaly plachty stanů. Před vstupem do 

areálu byly na veliké plachtě vytištěny dokumentární snímky té noční 

hrůzy a nikdo nevěřil, jak jsme to stihli všechno zpracovat. Ano, stihli 

jsme to. Byla tam i malá pokladnička  do které dojatí hosté vhazovali 

peníze. Také pěkné okamžiky spoluúčasti. 

No a dál už to frčelo podle připraveného scénáře. Návštěva Janovic 

s prohlídkou školy, kostela, školky, Obce, Ondráše, Hasičárny. 

Myslíme, že to byla dobrá propagace naší obce. Unavení hosté pak 

jeli na ubytování. Na Nové Vsi v Budoucnosti spalo 100 hostů a na 

Campingu v Lubně 50. Doprovázeli je tam naší delegáti. 

Sobotní program pak už asi všichni znáte. Matka příroda nad námi už 

držela ochrannou ruku, pršelo snad všude okolo, ale v Ohradě né. 

V neděli jsme se s hosty srdečně rozloučili a zbyly nám po setkání už 

jen milé vzpomínky. 

Sešli jsme se tady dneska, aby jste také věděli a byli obeznámeni s tím 

jak jsme hospodařili se svěřenými prostředky, abychom si trochu 

zavzpomínali a především abychom Vám všem poděkovali za 

spolupráci. DĚKUJEM.      

 

     

 

       


